

The constitutional consequences of financial crisis and the use of emergency powers: flexibility and emergency sources¹.

Ines Ciolli*

Abstract: The financial crisis has extended its influence on Constitutional law and products some constitutional transformation, which consists in the extensive use of emergency powers and flexibility sources. This is because the markets are calling for a greater flexibility of rules, which are able to accommodate the speed and flexibility of financial developments. These changes have been applied both to nation-states and the European Union: the Union has also preferred the decisions of the executive than the parliamentary and has used extraordinary tool such as international Treaty like the Fiscal compact used to manage the crisis: National state modified their constitutional under the pressure of unusual soft laws. The danger is a less legitimacy of the institutions and a major weakness of the democracy that seems to be hidden in the shade.

Key words: emergency sources, constitutional amendment, financial crisis, European Union transformation

Résumé: La crise financière a étendu son influence sur le Droit constitutionnel et produit des transformations constitutionnelles, qui consistent dans l'extension de l'utilisation des pouvoirs d'urgence et des sources de flexibilité. C'est parce que les marchés appellent une plus grande flexibilité des règles, capables de s'accommoder de la vitesse et de la flexibilité des développements financiers. Ces changements ont été appliqués tant au niveau des États nations qu'au niveau de l'Union européenne: l'Union a également préféré les décisions de son pouvoir exécutif plutôt que parlementaire et a utilisé des instruments extra ordinaires comme le traité international, tel le Pacte européen sur le budget utilisé pour faire face à la crise: les Etats nationaux ont modifié leur constitution sous la pression de règles de "droit mou" inhabituelles. Le danger est une légitimité moindre des institutions et une faiblesse majeure de la démocratie qui semble être cachée dans l'ombre

Mots clés: sources d'urgence, amendement constitutionnel, crise financière, transformation de l'Union européenne

*Researcher of Constitutional law, University Sapienza, Rome

¹ A short version of this article has presented to the World Congress of Constitutional Law, Constitutional change: Global and Local, Workshop XII, Constitutions and financial crisis, Oslo, 18 June 2014.